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Ulvens beskyttelsesstatus i Europa  

 
Kære Magnus Heunicke 
 
Som bekendt har EU Kommissionen iværksat et initiativ rettet mod i første omgang at søge 
ulvens beskyttelsesstatus på Bern Konventionen lempet. Siden er det Kommissionens hensigt 
at søge ulvens beskyttelsesstatus på EU's habitatdirektiv lempet, så ulven gøres jagtbar.  
 
Initiativet er drevet af Kommissionens formand Von der Leyen, som for nylig mistede en pony 
som følge af et ulveangreb.  
 

krondyr og ulve ud fra en forståelse af, 
rede og begunstigede af, at der foreligger tekniske løsninger som muliggør, at man i stedet for 
at udrydde dyrearter, kan afværge de reelle konflikter.  
 
Ifølge de oplysninger, , har der således i de forgangne om-
kring 7 år, hvor Miljøstyrelsen og Naturstyrelsen har registreret ulveangreb i Danmark, ingen 
angreb været på husdyr bag fungerende ulvesikrede hegn. Hegnene er således en reel løsning.  
 
Derfor er vi også overordentligt glade for at konstatere, at du besluttede at, der med virkning 
fra årets begyndelse nu kan gives tilskud til at ulvesikre hegn i hele Jylland.  
 
Omvendt er det ikke en løsning at drive jagt på ulv. Husdyrene beskyttes jo ikke mod, at an-
dre ulve kan angribe. Medmindre der hegnes.  
 
Med din beslutning om, at der kan ydes tilskud til ulvesikker hegning, er det vores vurdering, 
at Danmark opfylder forpligtelsen i EU direktiv 98/58/EF, som fastsætter, 

.  
 
Vi ønsker således at henlede din opmærksomhed på 2 yderst relevante spørgsmål, der er stil-
let af Parlamentet til EU Kommissionen (1 2). Det er vores forståelse, at EU Kommissionen har 
iværksat en proces rettet mod at indføre jagt på ulve uden overhovedet at have vurderet, om 
medlemslandenes forpligtelse til at sikre husdyrene mod rovdyr er tilstrækkeligt implemente-
rede som i Danmark. Og uden overhovedet at kunne henvise til faglig dokumentation for, at 

 
 
Omvendt er der under EU's Generaldirektorat for miljø foranlediget en dybere analyse af ul-
vens situation i Europa LINK. Vi ser intet i den faglige analyse, som taler for lempelse af ulvens 
beskyttelse i EU.  
 

 
1 https://www.europarl.europa.eu/doceo/document/E-9-2023-002879_DA.html  

2 https://www.europarl.europa.eu/doceo/document/E-9-2024-000027_DA.html  
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Det er imidlertid vores forståelse, at der i Ministerrådet er lagt op til en afstemning om, hvor-
vidt EU skal anmode Bern Konventionen om at lempe beskyttelsen af ulv, så den bliver jagt-
bar. 
 
 
Uanset, hvad man fra politisk hold måtte mene om ulv og de reelle udfordringer dens tilbage-
venden medfører, er det i vores øjne afgørende, at forvaltningen tager udgangspunkt i fakta 
og reelle løsninger. Medmindre vi igen udrydder ulven, ligesom i middelalderen, kan vi ikke 
skyde os ud af konflikterne. Og de foreslåede ændringer af habitatdirektivet vil ikke gøre det 
muligt at udrydde ulven. 
 
 
Vi vil derfor indtrængende opfordre dig til på det kommende møde i Ministerrådet at stemme 
imod Kommissionens forslag om en henvendelse til Bern Konventionen om at lempe beskyttel-
sen af ulv med henblik på mulighed for jagt. 
 
 
 
 
 
Med venlig hilsen 

 
Sebastian Jonshøj 
Formand for Det Grønne Kontaktudvalg, 
Vicepræsident i Danmarks Naturfredningsforening 
 
 
 
Underskrivende organisationer 
Danmarks Naturfredningsforening 
Dyrenes Beskyttelse 
Dansk Ornitologisk Forening BirdLife Danmark 
Verdens Skove 
WWF Verdensnaturfonden 
Greenpeace  
Dansk Botanisk Forening 
Jysk Naturhistorisk Forening 
De Unge Biodiversitetsambassadører  
Natur & Ungdom 
Dansk Geologisk Forening 
Biologforbundet 
Danmarks Vilde Natur 
Entomologisk Forening 
Danmarks Sportsfiskerforening 
Dansk Pattedyrforening 
Svampeforeningen 
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